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Polski Związek Pracodawców Przemysłu Farmaceutycznego 

Warszawa, 5 czerwca 2023 r. 
 
Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

 

Szanowny Panie Premierze, 
 
W związku z procedowaniem projektu ustawy o refundacji leków z przykrością informujemy, 
że zaproponowane zmiany – wbrew intencjom Rządu  – nie zwiększą produkcji leków  
w Polsce i tym sam samym nie będą zwiększać bezpieczeństwa lekowego Polaków.  
 
Doceniając zapowiedź poszerzenia dostępu do bezpłatnych leków dla wrażliwych grup 
społecznych, chcemy zwrócić uwagę, że w przypadku globalnych braków farmaceutyków,  
nie da się tych obietnic zrealizować. Gwarancją dostępności leków jest zwiększenie produkcji 
farmaceutycznej w Polsce. 
 
Nowelizacja ustawy refundacyjnej jest długo oczekiwaną okazją, aby wprowadzić regulacje 
stymulujące rozwój sektora farmaceutycznego w Polsce, projekt wymaga jednak niezbędnych 
pięciu korekt:  
 

1. likwidacji pozostałości „korytarzy cenowych” w art. 13a, które de facto są presją na 
kolejne obniżki cen krajowych leków – już dziś najniższych w UE, 

2. usunięcia obciążenia paybackiem krajowych wytwórców leków, jeśli zwiększą 
produkcję (skorygowanie przepisów art. 3 projektu), 

3. wykreślenia zapisów przedłużających monopol rynkowy farmaceutyków  
i opóźniających wejście do refundacji leków krajowych producentów (skreślenie 
w projekcie art. 11 ust. 1a projektu noweli Ustawy), 

4. poprawienia wadliwego algorytmu gwarantowanych dostaw (art. 25 pkt 4, art. 34 ust. 2 
projektu noweli Ustawy), 

5. objęcia całego łańcucha dostaw, nie tylko hurtowni, obowiązkiem 3 miesięcznych 
zapasów leków. 

 
W przypadku niewprowadzenia wszystkich pięciu modyfikacji, zapisy ustawy  
nie zrealizują jednego z jej głównych celów - poprawy dostępu Polaków do leków.  
 
W takiej sytuacji jedynym rozwiązaniem wydaje się mała nowelizacja wprowadzająca słuszny 
postulat poszerzenia listy bezpłatnych leków dla seniorów i dzieci, mechanizm zwiększania 
produkcji farmaceutycznej w Polsce (tzw. Partnera Bezpieczeństwa Lekowego - 
gwarantującego krajowym producentom stabilność cen leków) oraz podniesienie marż 
aptecznych i  hurtowych. 
 
Polscy pacjenci zasługują na niezawodny dostęp do leków niezbędnych dla zachowania  
ich zdrowia oraz ratowania życia. Dlatego nieustannie deklarujemy gotowość do współpracy 
na rzecz budowy bezpieczeństwa lekowego naszego kraju.  
 
Z wyrazami szacunku, 
 
 


